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   توصيه محسن رضايي به »سلمان كوچك«
محسن رضايي در توئيتر خود به ادعاي مضحك بن سلمان 
اينگونه واكنش نشان داد: آقاي سلمان كوچك انسان ها با 

حرف بزرگ نمي شوند. 
شكست هاي پي درپي تان در يمن و سوريه كافي نيست؟

   واكنش حسين دهباشي به استعفاي نجفي شهردار تهران
حسين دهباشي پژوهشگر و فعال رس��انه اي در واكنش به استعفاي محمد علي 
نجفي شهردار تهران در توئيتر خود نوش��ت: از اولش معلوم بود به سال نكشيده، 
اهل دارالخلافه چراغ برمي دارند در جست وجوي يكي مثل شهردار قبلي! چرا؟ 
چون هرچقدر خوب حرف مي زنند، خواب آلوده و شلخته و تنبلانه كار مي كنند. 
دست هايشان براي كار سخت، زيادي نرم است و در برابر ناملايمات قهر مي كنند. 

   واكنش توئيتري امريكا به اظهارات ظريف
سخنگوي وزارت خارجه امريكا كه رئيسش به تازگي اخراج شده، به اظهارات وزير 
خارجه ايران درباره حمايت امريكا از داعش و انتقال آنها به افغانستان واكنش 
نشان داد. سخنگوي وزارت خارجه امريكا با رجوع به توئيتر، اظهارات اخير وزير 

خارجه ايران درباره حمايت ايالات متحده از تروريست هاي داعشي را رد كرد. 
هيثر نوئرت نوشت: »امريكا ادعاي غلط و پوچ محمدجواد ظريف وزير خارجه 
ايران درباره اينكه امريكا در حال حمايت از داعش و انتقال جنگجويان داعش 
به افغانستان است را رد مي كند. دقيق تر بايد بگوييم كه: امريكا در حال از بين 

بردن داعش از روي زمين است.« 
....................................................................................................................................

   واكنش آشنا به اظهارات ضدايراني وليعهد سعودي
حس��ام الدين آش��نا در كانال تلگرامي خود در واكنش به 
اظهارات سخيف وليعهد عربستان س��عودي درباره ايران 
نوشت: وليعهد اشتباه مي كند، مشكل او نه جواني است نه 
ايران؛ مش��كل او عدم اعتماد به نفس و عدم التزام به سند 
2030 است. او بايد بداند كه نمي تواند هم اتمي بشود، هم يمن را بمباران 
كند و هم شبكه هاي تروريسم تكفيري را تأمين مالي كند و هم 700 ميليارد 

سلاح بخرد ولي در عين حال اقتصاد منهاي نفت هم داشته باشد. 
ايران خود را ملزم به دفاع از كعبه در مقابل پيش��روي خزنده صهيونيس��م 
مي داند و اين عربستان است كه بايد موضع خود در مقابل اسرائيل را روشن 
كند. در ديدگاه بس��ياري از مسلمانان كس��اني كه نتانياهو آنها را متحدان 
اسرائيل در مقابل ايران مي خواند، صلاحيت دفاع از قدس و كعبه را ندارند. 
وليعهد و وزير خارجه س��عودي از س��ر ناش��يگري به زبان عاريتي سخن 
مي گويند چراكه بارها برساخته هاي نتانياهو را بدون هيچ نوآوري ای به كار 
گرفته اند. آنها اين روزها برجام را به مثابه تكرار فاجعه فرستادن يهودي ها 
به اتاق هاي گاز هيتلري معرفي مي كنند اما همه مي دانند كه كلمه به كلمه 
شبيه سازي هيتلري از آن نتانياهو است، جهان عرب هنوز فراموش نكرده اند 
كه اسرائيل و مشخصاً بن گورين و خاخام هاي صهيونيست جنگ شش روزه 

را به مثابه پيروزي بر ظلمت نازيستي بازنمايي كرده اند. 
شبيه سازي نازيستي سلمان بوي دهان كساني را مي دهد كه براي نخستين بار 
اين كلمات را تلفظ كردند، بوي دهان صهيونيست هاي كودك كش و جاني!

ايران مي گويد بياييد به زبان ديگري با هم سخن بگوييم نه به زبان عاريت 
گرفته شده از اسرائيل. 

پس از اس�تيضاح ي�ا بهتر بگويي�م افتيضاحی 
داد  روی  در مجل�س  هفت�ه گذش�ته  ك�ه 
ابهام�ات فراوان�ی نزد بس�ياری از سياس�يون 
ايج�اد ش�ده ب�ود ك�ه چ�ه اراده ای باع�ث 
گردي�د آن نتيج�ه دور از انتظ�ار رق�م بخورد.

 اينكه چطور اعضاي فراكس��يون اميد نظراتش��ان 
برگش��ت و تغيير كرد. صبح چهارشنبه كساني كه 
از تلويزيون جلسه اس��تيضاح را دنبال مي كردند، 
ش��نيدند و ديدند كه نام محمود صادقي به عنوان 
نماينده اي كه در موافقت با استيضاح وزير كشاورزي 
قرار است صحبت كند، اعلام شد اما بعد گفته شد 
متنش آماده نيس��ت و گويا هيچ وقت هم ديگر آن 
متن آماده نش��د چراكه او تا پايان استيضاح پشت 
تريبون نيامد. آيا محمود صادقي نظرش تغيير كرده 
بود يا با دستور از بالا مجبور ش��د نظراتش را كنار 
بگذارد؟ محمدعلي وكيل��ي، ديگر نماينده تهراني 
عضو فراكس��يون اميد هم قرار بود در نقد عملكرد 
عباس آخوندي صحبت كند ك��ه انصراف داد. چه 
كسي دنبال آن بود كه گلايه هاي مردمي از وزراي 
حسن روحاني در حد همان گلايه و حرف باقي بماند 

و به تغييرات در دولت منجر نشود؟
   تغيير نظر فراكسيون اميد 

اقليتي از نمايندگان مجلس كه تا پايان كار بر حرف 
خ��ود در موافقت با اس��تيضاح باقي مان��ده بودند، 
در صحن مجلس از بيان گلايه خ��ود از آنهايي كه 
نظرشان برگشت، ابايي نداشتند و علني آن را بيان 
كردند. احمد اميرآبادي، نماين��ده قم از جمله اين 
نمايندگان بود.  او با اشاره به استيضاح قبلي عباس 
آخوندي، وزير راه و شهرسازي كه با عدم همكاري 
فراكسيون اميد رأي نياورد، مي گويد كه » اين بار 
هم پرچمدار استيضاح برخي دوستان اميدي بودند 
و انتظار داشتيم تا آخر پاي اس��تيضاح بمانند. در 
همين راستا صبح براي استيضاح جلسه داشتيم و 
برخي دوستان اميدي قرار بود صحبت كنند. اما الان 

عقب كشيدند و ما مانديم و استيضاح...«
اميرآب��ادي در ادامه ب��ه اراده اي خارج از جلس��ه 
استيضاح براي مديريت آن اشاره مي كند: » همه بايد 
براي مصالح ملي تصميم بگيريم نه مسائل جناحي 
و گروهي. من فكر كردم با اين فضاي مجلس اصلًا 
صحبت نكنم. امروز مجلس دارد استيضاح مي شود و 
قبل از مطرح شدن استيضاح امروز سر آن را بريدند 
كه جاي تأسف دارد.«اميرآبادي گرچه در ادامه صرفاً 
يكي از اسناد را كه پيشنهاد رشوه وزارت راه به قضات 
مربوط به پرونده هاي زمين خواري است، علني بيان 

مي كند اما واقعيت همان است كه او قبل از اين گفته 
بود: »بيان اين مطالب فايده اي ندارد.«

حميدرض��ا حاج��ي باباي��ي، رئيس فراكس��يون 
نمايندگان ولايي مجلس هم از اين تغيير رأي گلايه 
دارد. او با ي��ادآوري اينكه نه خود و نه فراكس��يون 
ولايي مجلس استيضاح ها را امضا نكرده و اعلام نظر 
درب��اره آن نكردند، اظه��ار مي دارد ك��ه »هيئت 
رئيسه مجلس از اين به بعد اس��تيضاح ها را از نظر 
اس��تحكام بررس��ي كند تا يك اس��تيضاح با فشار 
استيضاح كنندگان از سوي هيئت رئيسه پذيرفته 
نشود اما در ميان راه برخي امضاكنندگان امضاهاي 
خود را پس بگيرند. اين روند اگر ريشه يابد ديگر تا 
آخر مجلس دهم هيچ وزيري را نمي توان استيضاح 

كرد و ضربه مهلكي به آراي مردم وارد مي كند.«
   رد پيامكي دستور از بالا 

براي اصلاح طلبان مجلس
اميرآبادي از يك پيامك مي گويد: وقتي در نهايت 
نااميدي اشاره مي كند كه ديگر دليلي ندارد اسناد و 

مداركي را كه عليه عباس آخوندي دارد، بيان كند، 
چراكه »گفتن اين مطالب فاي��ده اي ندارد، چون 
پيامكي به نمايندگان داده ش��ده كه به آقاي وزير 
رأي بدهيد.« حسينعلي حاجي دليگاني هم از اين 
تغيير رأي و دستور از بالا مي گويد: » افراد مربوط 
به ليست اميد در ابتداي كار به صورت جدي وارد 
عرصه كار استيضاح شدند، به نحوي كه بسياري از 
تحليل ها بر اين بود كه ليس��ت اميد آمده كه اين 
وزرا را اس��تيضاح كند تا بتواند به جامعه اين پيام 
را بدهد كه ديديد ما با دولت رودربايستي نداريم و 
خودمان را از آقاي روحاني جدا كرده ايم... اما آنچه 
در روز استيضاح در مجلس اتفاق افتاد اين بود كه 
تصميمشان تغيير كرد و بناي كارشان بر اين شد تا 
به استيضاح آقاي آخوندي رأي ندهند و كساني هم 
كه از اعضاي فراكسيون اميد بنا بود به عنوان موافق 
استيضاح وزير راه صحبت كنند به آنها گفته شد كه 

صحبت نكنيد...«
 احد آزاديخواه هم از نفوذ اراده اي خارج از مجلس 

براي تغيير رأي نمايندگان مي گويد: »مجلس به اين 
نتيجه رسيده بود كه اين وزرا بايد استيضاح شوند و 
پيش بيني ها بر اين بود كه چون فراكسيون ها با هم 
براي اين كار متحد شدند، استيضاح حداقل در يك 
مورد به نتيجه برسد، اما نفوذ جريان هاي دولتي و 
غيردولتي آنچنان در مجلس رخنه كرد كه اركان 

مجلس با زلزله هاي نفوذي ها به هم ريخت.«
چه كس��ي در خارج از مجلس و بي��رون از فضاي 
فراكسيون اميد براي آنان تصميم گرفت؟ ماجراي 
پيامك چه بود و از كجا به اصلاح طلبان مجلس گفته 
ش��د كه عليه وزرا و در موافقت با استيضاح حرفي 
نزنند؟ گفته مي شود سقيفه ای فتنه گون خارج از 
مجلس ش��كل گرفته و بر اساس آن دستور رسيده 
بود كه فراكسيون اميد كنار بكشد. به همين راحتي 
نمايندگاني كه براي دفاع از حق ملت س��وگند ياد 
كرده اند، نمايندگاني كه باي��د پايه نظارت و توبيخ 
اس��تدلالي دولت و وزرايش باش��ند، با دستوري از 
بالا همه چيز را كنار مي گذارند. غلامرضا تاج گردن 

نماينده اصلاح طلبي ك��ه آزادگي و نظ��رش را به 
دستور از بالا و از خارج مجلس نفروخت، در صحن 
علني به علي ربيعي، وزير كار گفت كه » قول، قوم 
و پول را به كار گرفتيد تا اس��تيضاح نشويد« او به 
دستور فراكسيوني هم انتقاد كرد. فقط نگفت كنار 
قوم و قول و پول، دستور از بالا هم مؤثر بود. گرچه 
اعتراضش به محمدرضا عارف، رئيس فراكس��يون 
اميد همين معنا را رساند. شايد حرجي هم نيست، 
آنها با همين دستور از بالا رأي آوردند. فقط يك نكته 
باقي مي ماند؛ شأن مجلس، شأن خانه ملت و شأن 

رأس امور چه مي شود؟!
   استيضاح دولت يا استيضاح مجلس؟

يكي از جملاتي كه اميرآبادي در نطق خود در صحن 
علني مي گويد، جالب توجه است: »آنچه در مجلس 
در ح��ال اتفاق افتادن اس��ت به ض��رر نمايندگان 
است.« شايد نگاه او تنها به همين جلسه استيضاح 
است كه با اغماض فقط همين نمايندگان را متضرر 
از آنچه گذشت، مي خواند اما واقع آن است كه آنچه 
با مديري��ت نمايندگان از بي��رون روي مي دهد، نه 
تنها به ضرر اين نمايندگان فعلي است بلكه به ضرر 
هر كسي است كه زين پس قرار است در دوره هاي 
آتي نماينده مجلس ش��ود. نماينده  مجلسي كه با 
دس��توري و پيامكي و توصيه اي امضايش برگردد، 
نماينده مجلسي كه در كنار تهديد و تطميع دولت، 
اگر باز هم كوتاه نيايد، نهايتاً حربه »دستور جناحي« 
او را عقب مي برد، چه اعتبار و وزني خواهد داش��ت 
كه بتواند كليت خانه ملت را در رأس امور نگه دارد؟ 
بارها در مورد مجلس گفته ايم كه حرمت امامزاده 
را متولي نگه مي دارد و وقتي خودش��ان شأنش��ان 
را وكيل الدوله بودن و وكيل جن��اح و حزب بودن 
مي دانند، چه انتظاري اس��ت، ديگران آنها را رأس 

امور بدانند؟! 
در روزهاي استيضاح وزرا، در واقع اين مجلس بود 
كه استيضاح شد و دخالت در اختيارات قانوني اش را 
به رسميت شمرد. حالا چقدر زمان و كار لازم است 
تا اعتبار شكسته مجلس بازگردد و آنها وكيل مردم 
شوند؟ پس از اين فضاحت ها نماينده ای اعلام كرد 
تاكنون بيش از 100نماينده پای س��ؤال از رئيس 
جمهور را امضا كرده اند و اس��اس س��ؤال بر شش 
محور اقتصادی استوار است. ظريفی در واكنش به 
اين خبر در توئيتی آنها را »پهلوان پنبه« توصيف 
كرد. كنايه او به اين بود، شما كه از پس استيضاح 
وزرا برنمی آييد چرا ادای سؤال از رئيس جمهور را 

درمی آوريد؟

رأي نياوردن 3 استيضاح هفته قبل حاصل دخالت چه اراده ای بود؟

اعتبار زدایی از خانه ملت!
زينب   شريعتي

   گزارش  يک 

در ديدار مقامات دفاعي ايران و تركيه عنوان شد

تأكيد بر تقويت و توسعه همكاري هاي دفاعي تهران- آنكارا
معاون وزي�ر دفاع ايران و جانش�ين رئي�س س�تاد كل نيروهاي مس�لح تركيه در 
آن�كارا بر تقوي�ت و توس�عه همكاري هاي دفاع�ي ته�ران- آنكارا تأكي�د كردند. 
به گزارش فارس به نقل از روابط عمومي وزارت دفاع، معاون وزير دفاع ايران و جانش��ين 

رئيس ستاد كل نيروهاي مسلح تركيه در آنكارا ديدار و گفت وگو كردند. 
درجريان اين ديدار كه در محل ستاد مشترك ارتش تركيه صورت گرفت امير سرتيپ دوم 
دكتر محمّد احدي معاون وزير دفاع جمهوري اسلامي ايران و ارتشبد اميد دوندار جانشين 

رئيس ستاد كل نيروهاي مسلح تركيه بر تقويت و توسعه همكاري هاي دفاعي في مابين و 
حفظ تماميت ارضي و احترام به حاكميت ملي كشورها در منطقه تأكيد كردند. 

در اين ديدار طرفين ضمن گفت وگو پيرامون همكاري هاي دو جانبه و تحولات منطقه اي، 
همكاري هاي دفاعي و نظامي ميان دو كش��ور را موجب تقويت مناسبات دو جانبه و در 
راس��تاي حفظ ثبات، صلح و امنيت در منطقه ارزيابي كردند. همچنين معاون وزير دفاع 
ايران كه بنا به دعوت شواي آلپاي معاون وزير دفاع جمهوري اسلامي تركيه به آنكارا سفر 

كرده است، با معاون وزير دفاع تركيه ملاقات و پيرامون موضوعات مورد علاقه گفت وگو و 
تبادل نظر كرد. در اين ديدار سرتيپ دوم محمد احدي دعوتنامه امير سرتيپ حاتمي وزير 
دفاع جمهوري اسلامي ايران را به نورالدين جانيكلي وزير دفاع تركيه براي سفر رسمي به 
تهران تسليم وي كرد. در اين سفر همچنين معاون وزير دفاع جمهوري اسلامي و هيئت 
همراه با معاون و مستش��اري صنايع دفاعي جمهوري تركيه ديدار و از صنايع دفاعي اين 

كشور بازديد كردند.

   دفاعي

با جدی  تر ش�دن خ�روج امري�كا از برجام به نظر مي رس�د 
دول�ت باي�د برنامه هاي خ�ود را ب�راي چنين ش�رايطي به 
خصوص در دو حوزه فني و اقتصادي و تبعات آن آماده كند. 
زنگ خروج از برجام اين بار به ص��ورت جدي تري چه در غرب 
و كش��ورهاي اروپايي و چه در ايران با انتص��اب مايك پمپئو به 
سمت وزير امور خارجه امريكا به صدا درآمده است، حتي يكي 
از ديپلمات هاي اروپايي در گفت و گو با شبكه 10 تلويزيون رژيم 
صهيونيستي گفت و گو با ترامپ بر سر برجام را اتلاف وقت عنوان 
كرده است. در حقيقت آنچه عده اي از سناتورهاي امريكايي در 
س��ال 2015 خطاب به مقامات ايراني درباره لغو احتمالي اين 
توافقنامه از سوي دولت بعدي امريكا عنوان كرده بودند، دقيقاً 
محقق نشد. صرف نظر از اينكه پيش بيني هاي بدبينانه در حوزه 
خروج از برجام محقق خواهد شد يا نه، آمادگي اجزاي مختلف 
نظام براي مقابله با اين اتفاق نكته اي است كه بايد مد نظر تمام 
اركان نظام قرار بگيرد. اين پيش بيني ها نبايد محدود به برخي 
سخنان كلي شود بلكه بايد برنامه اي دقيق در تمام حوزه ها تدوين 
شود و در اختيار افكارعمومي قرار بگيرد. در يك نگاه كلي پاسخ 
ايران به خروج امريكا از برجام و فروپاشي آن در دو حوزه برگشت 
برنامه هسته اي ايران و مصون سازي نظام اقتصادي ايران در مقابل 

موج هاي ابتدايي شوك بازگشت تحريم ها متمركز شود. 
   پاسخ معتبر به اقدام امريكا در خروج از برجام چيست 

پاس��خ ايران در حوزه فن��ي مي تواند قوي تر از پاس��خ به چنين 
اقدامي باشد و اهل فن مي دانند كه داستان در اينجا بسيار فراتر 
از بحث هايي نظير آماده ش��دن براي توليد سوخت كشتي ها و 
زيردريايي هاس��ت. در حوزه فني ايران موظف به برچيده شدن 
برخي از زيرساخت هاي هسته اي خود نظير فردو، نظنز و رآكتور 
آب سنگين اراك شده است. طبيعي است كه اولين پاسخ ايران 
در اين حوزه بازگشت به شرايط پيش از برجام است، بماند اينكه 
برخي از پيش بيني های بدبينانه حاكي از اين است كه بازگشت 

ايران به شرايط عادي نزديك به يك سال به طول مي انجامد. 
اين همان پيش بيني ای اس��ت كه مقامات امريكاي��ي نيز آن را 
عنوان كرده اند. هم اكنون در سايت غني س��ازي فردو هزارو44 
 UF6 سانتريفيوژ نسل اول قرار گرفته كه همگي آماده تزريق گاز
با غناي طبيعي هستند، حتي دو آبش��ار از اين تعداد در دو سال 
گذشته به چرخش خود بدون تزريق گاز اورانيوم ادامه مي دادند. 

موضوع رس��يدن فردو به غني س��ازي 20درصد جزو آن دسته 
فعاليت هاي بازگشت پذيري سريع به حساب مي آيد، حتي رئيس 
سازمان انرژي اتمي نيز قول بازگشت به آن را در كمتر از سه روز 
داده است. از سوي ديگر موقعيت فردو به گونه اي است كه امكان 
تخريب آن با حملات متعارف امكانپذير نخواهد بود. با اين حال به 
دلايل مختلف اين سايت نطنز است كه در صورت بدعهدي هاي 
امريكا قرار است، به س��رعت به برنامه غني س��ازي ايران شتاب 
دوباره بدهد كه در كمتر از ش��ش ماه در حوزه راهبردي ايران به 
شرايط قبل از آغاز برجام باز گردد. در حوزه اقدامات ميان مدت 
كه ممكن است دو تا سه ماه به طول بينجامد مي توان به افزايش 
ظرفيت غني سازي در نطنز اشاره كرد. بر اساس محدوديت هاي 
مندرج در برجام، در سايت غني س��ازي نطنز 5هزارو60 ماشين 
غني سازي تا 67/3 درصد غني سازي مي كنند اما همان طور كه 
در گذشته نيز مقامات كش��ورمان به ويژه صاحبنظران سازمان 
انرژي اتمي تأكيد كرده اند برگشت پذيري در نطنز با ماشين هاي 
 IR2M قديمي نخواهد بود. هم اكنون حدود هزار ماشين از نوع
در سالن B نطنز انبار شده كه اين ماشين ها مراحل تست خود 
را نيز پيموده اند و مي توانند پس از نصب، پنج برابر ماشين هاي 
فعلي غني سازي كنند يعني با نصب هزار ماشين نسل دوم عملًا 

ظرفيت غني سازي ايران در نطنز دو برابر و بيشتر از ميزان قبل از 
برجام خواهد شد اما اين پايان داستان نيست زيرا ما حداقل يك 
زنجيره تست شده از ماشين هايIR4 داريم و آماده توليد انبوه 
اين ماشين نيز هستيم. اين سانتريفيوژها پنج برابر ماشين نسل 
اول توان غني سازي دارند و نصب شان مي تواند ايران را به حدود 
11هزار سو ظرفيت غني سازي در نطنز برساند كه حدود 2هزار 
سو بيش از بهار94 خواهد بود. ش��ايد افزايش سطح غني سازي 
در ايران نيز مسئله ديگري است كه بايد مورد توجه قرار بگيرد، 
البته كسي شك ندارد كه اين افزايش سطح فعاليت هاي هسته اي 
ايران با در نظر گرفتن ديدگاه هاي راهبردي نظام در حوزه برنامه 
هسته اي همگام  شود. در نهايت اينكه سطح بازرسي از سايت هاي 
هسته اي ايران بايد به شرايط پيش از برجام باز گردد، چراكه ادامه 

دادن اين تعهدات با خروج امريكا از برجام هيچ معنايي ندارد. 
   حفظ آرامش اقتصادي؛ مهم ترين وظيفه دولت

در حوزه اقتصادي شايد مهم ترين راهكاري كه در مقابل نظام و دولت 
قرار دارد، برقراري يك ديالوگ صريح با مردم در خصوص چالش هاي 
موجود پس از خروج امريكا پس از برجام خواهد بود. طبيعي است كه 
با خروج امريكا از برجام و لغو تعليق تحريم هاي يكجانبه عليه ايران 
تحريم هاي نفتي و بانكي در حوزه تبادلات مالي و انتقال پول بازخواهد 

گشت. انتظار اين خواهد بود كه با چنين اتفاقي بلافاصله ناامني رواني 
در حوزه اقتصادي در كشور گس��ترش يابد. حركت هاي شتاب زده 
در حوزه اقتصادي از س��وي مردم اتفاق ديگري است كه بدون شك 

امريكايي ها در ايران انتظار آن را مي كشند. 
دخالت آشكار امريكا در برخي آشوب ها در دي ماه سال گذشته 
به خوبي نشان داد كه برنامه اي جدي براي بي ثبات سازي فضاي 
داخلي كشور در جريان است و ش��ايد برخي اتفاقات در دي ماه 
سال قبل نوعي آزمون و خطا براي استفاده از چنين فضايي بوده 
است. همان گونه كه در س��ال 2012 اين انتظار در بين غربي ها 
وجود داش��ت كه با افزايش فش��ارها بلافاصله شاهد گسترش 
ش��ورش هاي اجتماعي در ايران باش��يم. با اين حال همگرايي 
داخلي تمام اين نقشه ها را نقش بر آب كرده است. در اين ميان 
وظيفه دولت نيز اين است كه خود را براي شوك هاي اقتصادي در 
پي خروج امريكا از برجام آماده كند. از همين رو است كه بسياري 
از صاحبنظران اقتصادي برقراري پيمان هاي چندجانبه پولي بين 
ايران و كشورهاي مستقل را به عنوان يك راهكار جايگزين براي 
مسيرهاي متعارف مالي پيش��نهاد كرده اند، با اين وجود دولت 
چندان توجهي به اين پيش��نهادها نكرده و تنها با كشور تركيه 

بوده كه يك پيمان دوجانبه پولي امضا شده است. 
حالا كه احتم��ال خروج امريكا از برجام به ش��دت افزايش يافته 
دولت بايد تلاش خود را براي امضاي چنين پيمان هايي به شدت 
افزايش دهد. همچنين توجه به مصارف ارزي و مهار قاچاق كالا 
به عنوان يكي از راهكارهاي كنترل مصرف ارزي كش��ور نيز بايد 
مد نظر دولت قرار بگيرد. ايجاد آرامش در فضاي رواني كشور به 
عنوان مهم ترين اقدامي است كه دولت بايد پيگير آن شود. اقتصاد 
مقاومتي كه از سوي رهبر انقلاب اسلامي بارها به عنوان راهكار 
اصلي براي مقابله با چنين وضعيتي در نظر گرفته شده براي اولين 

بار بايد به عنوان يك برنامه عملياتي در نظر گرفته شود. 
اگرچه دولت اميد داشت كه در س��ايه برجام و با سرمايه گذاري 
گس��ترده خارجي بتواند مشكلات اقتصادي كش��ور را تخفيف 
دهد اما روندي كه در دو سال گذشته پيموده شده عملًا خلاف 
اين نظريه را اثبات كرده است. حالا به نظر مي رسد در حالي كه 
برجام به نقطه پاياني خود رسيده اس��ت، به نظر مي رسد براي 
اولين بار دولت اقتصاد مقاومتي را به عنوان يك جايگزين جدي 

در نظر بگيرد.

پاسخ ايران به خروج از برجام چيست؟

مشت فنی ایران مقابل تهاجم تحریمی امریکا

گزارش 2  |  مهدی   پورصفا

ایران عامل ثبات و امنيت در خاورميانه است  
 دبير شوراي عالي امنيت ملي گفت: جمهوري 
اسلامي ايران ثابت كرد عامل ثبات امنيت و 
پاي�داري در منطق�ه خاورميان�ه اس�ت. 
به گزارش مهر، دريادار علي ش��مخاني ديروز 
در حاشيه آيين استقبال از پيكر مطهر 11۸ 
شهيد دوران دفاع مقدس در مرز شلمچه در 
جمع خبرنگاران گفت: شهدا زنده اند و رهرو 
دارند و ما بايد با كالبدشكافي دوران دفاع مقدس از آنان درس بگيريم. وي 
اظهار كرد: هركجا ملت هاي منطقه دچار مش��كل شده اند اين مردم ايران 

بوده اند كه به كمكشان شتافته اند. 
ش��مخاني تصريح كرد: در برخورد با داعش و پاكسازي داعش از شامات تا 
عراق، مردم ايران در كنار مردم س��وريه و عراق بودند و در واقع جمهوري 
اس��لامي ايران ثابت كرد عامل ثبات امنيت و پايداري منطقه است. پيكر 
مطهر 11۸ ش��هيد دفاع مقدس تازه تفحص ش��ده، دي��روز از طريق مرز 
شلمچه و با استقبال مردم و كاروان هاي راهيان نور وارد خاك كشور شد. 
اين شهدا در جزيره بواريان، منطقه كتيبان و زبيدات عراق تفحص  شدند 
و طي عمليات رمضان، تك پش��تيباني والفجر ۸ و عملي��ات كربلاي4 به 

شهادت رسيدند. 
....................................................................................................................................

مشاور صنايع دفاعي فرماندهي كل قوا:
توطئه براي آشوب در ٣ماهه پایاني سال خنثي شد  
مشاور صنايع دفاعي فرماندهي كل قوا 
گفت: توطئ�ه دش�من ب�راي ناامني و 
آشوب سه ماه پاياني سال در كشورمان 
خنث�ي ش�د و دش�منان باي�د فاتحه 
اقدامات خود را در اين زمينه بخوانند. 
به گزارش فارس، سردار حسين دهقان مشاور 
فرماندهي معظم كل قوا در امور صنايع دفاعي 
روز پنج ش��نبه در گفت وگو با راديو ايران گفت: بحمدالله س��ال 96 براي 
كشورمان در حوزه دفاعي چه در حوزه سخت افزاري يعني ساخت و توليد 
تجهيزات و چه در حوزه حضور منطق��ه اي و پيروزي هاي جبهه مقاومت 

سال بسيار پرباري بود. 
وي ادامه داد: ملت ما به طور طبيعي پذيرفته اند كه دشمنان از هيچ اقدامي 
عليه كشورمان فروگذار نكرده اند، از اين رو نيروهاي مسلح در زمينه تأمين 
تجهيزات و اقلام مورد نياز خود كه جهت مقابله با برنامه هاي دشمن بدان 
نيازمندند، به سطح بازدارندگي رسيده اند. دهقان گفت: صنايع دفاعي ما 
به درجاتي از توان طراحي و توليد رس��يده اند كه مي توانن��د اين نيازها را 
در كوتاه ترين ب��ازه زماني ممكن تأمين كنند. همچنين نيروهاي مس��لح 
كشورمان از بعد آموزش سازماندهي و آمايش در سطحي قرار دارند كه به 

هر نوع تهديد پاسخ كوبنده خواهند داد. 
وزير س��ابق دفاع وجود فرماندهي معظم كل ق��وا را مهم ترين نقطه قوت 
نيروهاي مسلح دانست و افزود: پايگاه اصلي قدرت نيروهاي مسلح ما ملت 
آگاه ايران است كه دشمن خود را مي شناسد، توطئه هاي او را مي فهمد و به 
موقع در مقابل دسيسه هاي آنها وارد ميدان مي شود. از اين روست كه همواره 

برنامه هاي دشمن با ناكامي رو به رو مي شود. 
سردار دهقان به موفقيت هاي جمهوري اسلامي ايران در حمايت از محور 
مقاومت اش��اره كرد و گفت: خدا را ش��كر اكنون چيزي به عنوان سازمان 
داعش وجود ندارد و نيروهاي مردمي و ارتش هاي عراق و سوريه با همكاري 
و مشاوره اي كه ما با آنها داشتيم توانستند منطقه را از لوث وجود داعش، اين 

دست ساز امريكايي � صهيونيستي و تكفيري پاك كنند. 
وزير پيشين دفاع در بخش پاياني صحبت هاي خود درخصوص موضوعات 
امنيتي داخلي تصريح كرد: به رغم تمامي طراحي هاي دش��من، ما س��ال 
موفقي را پشت سر گذاش��تيم. آنها قصد داش��تند دي، بهمن و اسفند ماه 
امسال با برنامه ريزي ها و نيز اقدامات تبليغي به همراه هماهنگي با عناصر 
خود در داخل و خارج كشورمان، يك فضاي ناامني و آشوب رادر ايران ايجاد 
كنند و نشان دهند جمهوري اسلامي ايران از اقتدار و ثبات امنيت برخوردار 
نيست اما خوش��بختانه نه تنها اين بار هم تيرشان به سنگ خورد بلكه بايد 
بگوييم طراحان اين توطئه بايد فاتحه فعاليت هاي خود را بخوانند، زيرا اين 
ملت نشان داد بيدار است، به حرف ديگران گوش نمي كند و تنها در مسير 

صحيحي كه ترسيم شده به وسيله رهبري است حركت مي كند.


